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В настоящее время основной ареал камышового кота находится в южной и юго­
восточной Азии, а на Кавказском перешейке оказывается «неразвитым». Камышовый кот 
обитает в восточном Закавказье от уровня Каспия до 900-1 000 м абсолютной высоты. На 
запад он распространен по долине Куры до Г ори, а за Сурамом уже неизвестен. По долине 
Аракса камышовый кот встречается до долготы Алагёза. По побережью Каспия обычен, осо­
бенно близ Самура и по низовьям Сулака и Терека, проникая далее по камышам вдоль Бэ- 
ровских бугров и в дельту Волги. Излюбленными местами обитания являются тростниковые 
крепи, заросли колючих кустарников и густые низменные леса около водоемов. В Дагестане 
хаус населяет, преимущественно, тростниковые заросли равнинных водоемов и опресненные 
(заросшие тростником) участки побережья Каспия. Регулярно отмечается в предгорной зоне. 
(Яровенко, 2001; Новиков, 1956; Доброхотов, 1939). По нашим данным в Предгорьях кот 
достоверно обитает в Карабудахкентском и Каякентском районах, а так же в окрестностях 
г. Махачкала в скалистых биотопах Нараттюбинского хребта.

В 1997 г. камышовый кот внесен в списки редких видов, включенных в Красную книгу 
России, что требует более детального проведения учета его численности.

По нашим данным, пока предварительным, площадь обитания камышового кота в РД 
составляет около 25 % от всей площади республики, что соответствует примерно 1 250 тыс. 
га, тогда как площадь предпочитаемых мест обитания значительно ниже. При этом площадь 
обитания кота в северной части Дагестана (1 005 тыс. га) на много превышает таковую в 
южной части (245 тыс. га).

По состоянию на начало 2013 г. численность камышового кота в Дагестане по учетным 
данным Министерства природных ресурсов и экологии РД составляет 307 особей. Эта цифра 
говорит нам о том, что за последние 5 лет это максимальное значение численности камышо­
вого кота в Дагестане. Но как видно из графика численность его колеблется каждый год, и 
пока не ясна причина этих колебаний.

Численность камышового кота за 2009-2013 гг.
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Nowadays the main area of habitat for the jungle cat (Felis Chaus Guild) is located in the 
South and Southeast Asia. The habitat located on the Caucasian Isthmus appears to be "undevel­
oped". The jungle cat (Felis Chaus Guild) lives in the Southeast Caucasus starting from the level of 
the Caspian Sea to 900-1 000 m of height above the sea level. The species is spread in the valley of 
the river Kura to Gori and is unknown after Suram. The jungle cat (Felis Chaus Guild) can be no­
ticed in the valley of the river Araks to the longtitude of Alagyaz (Aragats). The species is common 
along the coast of the Caspian Sea, especially near Samur and near the downstream of the rivers 
Sulak and Terek, and it spreads further through the bulrushes along the Baer knolls into the delta of 
the river Volga. Their favourite habitat is reed thickets, thorn bush thickets and thick lowland for­
ests near water bodies. The jungle cat (Felis Chaus Guild) inhabits mainly reed beds of plain water 
bodies and desalted (reedy) plots of the coast of the Caspian Sea. It is regularly observed in the sub­
mountain area. (Yarovenko, 2001; Novikov, 1956; Dobrokhotov, 1939). The jungle cat (Felis 
Chaus Guild) truly inhabits according to our data Karabudakhkentskiy and Kayakentskiy areas of 
the Foothills and the surroundings of Makhachkala in the rocky biotopes of Narattyubinsky Range.

The jungle cat (Felis Chaus Guild) was listed as a rare species and included in the Red Data 
Book of the Russian Federation in 1997. Consequently, a more detailed population census should 
be performed.

The habitat of the jungle cat (Felis Chaus Guild) in the Republic of Dagestan according to our 
data occupies about 25 % from the whole territory of the Republic which is, approximately, 1 250 
thousand hectares. Although, the territory of a favourite places of habitat is significantly smaller. 
Besides, the habitat of the jungle cat (Felis Chaus Guild) in the northern part of Dagestan (1005 
thousand hectares) substantially exceeds the habitat in the southern part (245 thousand of hectares).

The population of the jungle cat (Felis Chaus Guild) as on 2013 is according to the data of the 
Ministry of Natural Resources and Ecology of the Republic of Dagestan 307 animals. The number 
shows that for the last 5 years it's a maximum of population of the jungle cat (Felis Chaus Guild) in 
Dagestan. Nevertheless, as it is obvious from the diagram it's population fluctuates every year and 
the reason for such fluctuations is not clear.

The population of the jungle cat for the years of 2009-2013
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